
 

Nuuk den 13. marts - 2019 

 

I medfør af § 37 stk. 1 i Forretningsorden for Inatsisartut fremsætter jeg følgende spørgsmål til 

Naalakkersuisut: 

 

Spørgsmål til Naalakkersuisut: 

 

1. 218 sengepladser i kollegier i Nuuk, 32 sengepladser i Aasiaat, 70 sengepladser i Ilulissat, 72 

sengepladser i Sisimiut, 74 sengepladser i Qaqortoq er muligvis nu færdig-projekterede, jf. svar på § 37 – 

114, 2019. De står i hvert fald til at skulle bygges i år, og midlerne på finansloven er afsat hertil. 

Hvornår forventer Naalakkersuisut at være færdige med udbudsmaterialet til ovenstående, og at 

byggerierne kan igangsættes?   

 

2. Hvad var de samlede udgifter til lejemål til brug for kollegie-søgende i hhv. 2015, 2016, 2017 og evt. 

2018 for Selvstyret? Herunder erstatnings-lejemål?  

 

3. Hvad koster det at leje en gennemsnits indkvartering på det private marked, når KAF lejer, og hvad 

betaler den uddannelsessøgende til KAF for lejemålet?  

 

4. Hvor mange studerende som modtager SU boligforsyner sig selv i dag? 

 

5. Har Selvstyret en komplet liste over antal studerende der venter på boliger fordelt ud på disse 5 

nævnte byer; hhv. Nuuk, Ilulissat, Aasiaat, Qaqortoq og Paamiut?  

 

6. Kan Naalakkersuisut oplyse andet af interesse for nærværende? 

(Medlem af Inatsisartut, Tillie Martinussen, Samarbejdspartiet) 

 

Begrundelse: 

Som opfølgning på vort § 37 spørgsmpål nr. 114 af 2019, fremsætter jeg spørgsmål om kollegie byggeriet 

fortsat. Det lader til, at der er en del flaskehalse på området, og der er voldsomt brug for, at dette byggeri 

igangsættes.  

 

Vi kunne læse i svaret til sidste spørgsmål, at der omdeles en bygge-sektorplan i løbet af året i år, men det 

efterlader stadig en del spørgsmål, særligt omkring, at vi ikke lykkes med at få bygget kollegier til trods for 

afsatte midler.  

 

Der er mange studerende der må afbryde, lade være med at påbegynde eller udsætte hele eller dele af 

deres uddannelse, alene fordi de ikke kan få tildelt kollegier. Det er en gammelkendt problemstilling, men 

det virker ikke til, at der sker det helt store.  

En faktor kan være, at søge at undgå overophedning af byggebranchen.  

Men uden en samlet enhed i Selvstyret, der har overblik over byggebranchens kapacitet, opgaver m.v. i 

hele landet, samt eventuelle rekrutteringsproblemer mm. kan dette let blive til rene spekulationer.  

 

Hvad der ikke er spekulationer er, at der henstår ganske mange uforbrugte midler til byggerier af kollegier i 

de byer hvor der er maksimalt behov for, at der bygges, således uddannelsessøgende har tag over hovedet, 



 

medens de tager deres uddannelse.  

 

 

Det kan derfor undre, at der ikke ser ud til at ske det helt store med hensyn til byggerier, og det er vigtigt at 

kende årsagerne hertil, ud over eventuel branche-flaskehalse.  

Det kan synes uretfærdigt at man kan projektere store lufthavns-projekter med arbejdskraft udefra, samt 

her i landet, og ikke kan sikre det samme for f.eks. kollegiebyggeri mm.  

 

Det er også interessant at høre, hvorledes Naalakkersuisut selv anskuer situationen med uforbrugte midler 

på anlægs,- og byggeri-siden, samt hvorledes vi kan sikre fremdrift i diverse projekter som der er behov for.  

Sidst men ikke mindst, er det relevant med både ventelister, samt hvor mange studerende der i dag 

boligforsyner sig selv med mere eller mindre held. Det er det fordi det giver en idé om, hvor mange 

studerende der potentielt set har behov for en kollegiebolig, selv om en del af disse måske nok også kunne 

boligforsyne sig selv.  

 

Desuden siger tallene om de selvforsynende boligmæssigt, ikke noget om, om det er hverken 

hensigtsmæssigt i forhold til studierne at de gør dette, ej heller om, om manglende kollegiepladser kan 

være årsag til frafald på uddannelser. Men det er alligevel interessant at høre hvorledes situationen er i 

dag, så vi kan sammenholde det med frafaldstal, samt generelle tal på boligområdet.  

 

Det kunne således være interessant at høre, hvorledes Naalakkersuisut har tænkt sig at planlægge 

byggerierne, projekteringerne af dem osv. de kommende år.  

Ligeledes er det interessant at høre, konkret, hvorledes fremdriften er i de byggerier som er finansierede, 

samt ventelister, og hvilke alternative udgifter vi kaster efter området, fordi vi har flaskehalse i byggerierne 

og på arbejdsmarkedet.  

 

Spørgsmålene bedes besvaret indenfor 10 dage. 

 

Mvh.  

Tillie Martinussen 

Samarbejdspartiet - Suleqatigiissitsisut 


